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Dražgoška bitka - naš ponos in izkušnja

V ostri zimi, v globokem snegu so borci Cankarjevega bataljona od 9 - 1? januarja 1942 
v Dražgošah bili zgodovinski boj s štirinajstkrat močnejšin, do zob oboroženim sovražnikom in zma
gali. Zmagali so, ker so vedeli, da se borijo za svobodo. Ker niso hoteli postati sužnji nemške
mu nadčloveku, ki je hotel zagospodovati po vsem svetu. Glas bitke je odmeval po Gorenjski, Slove
niji in Ougoslaviji in je šel prek meja, celo do Berlina. Hit o nemški nepremagljivosti se^je^tr- 
gal pod udarno pestjo borcev Cankarjevega bataljona, prav na Dražgoških bregovih. Tu v Dražgošah 
se je pokazalo, kako nepremagljiva je vojska, če jo podpira prebivalstvo in kako ima sovražnik ma
lo upanja na uspeh v takih okoliščinah. Sovražnik je nato v besu svoje nemoči in zaradi hudih iz
gub, Dražgoše požgal in porušil, nad prebivalci pa storil hud zločin.
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Daneu v spomin na te bitke prirejamo zimsko športna tekmovanja in razne pohode pod ge
slom "Po stezah partizanske Jelovice". Spomin na ta boj je posvečen praznik KS Železniki in Obči
ne Škofja Loka, pravkar pa bodo začeli snemati tudi film "Dražgoška bitka". Vse te prireditve, 
športne in kulturne, kakor tudi film imajo namen trajno ohraniti spomin na ta herojski boj, nu to
varištvo in solidarnost med borci in vaščani, na neuklonljivost in upornost, ko je šlo za življe
nje ali smrt, ko je šlo za svobodo ali suženjstvo, v spomin na žrtve, ki se bile položene na ol
tar svobode v Dražgošah in povsod po domovini.

Na ruševinah in pogoriščih starih Dražgoš so zrastle nove Dražgoše, zrastla je nova sa
moupravna socialistična - Titova Jugoslavija. 35 let življenja v miru je preobrazilo podobo naše 
domovine in nas. Danes sami odločamo o pogojih in rezultatih svojega dela. Nikomur več nismo hlap
ci in nikoli več nikomur ne bomo. Prav zato ne sme nikoli zbledeti spomin na dražgoško bitko, na 
njene izkušnje in izročile.

Živimo v času, ko so se politične in gospodarske razmere v svetu nevarno zaostrile. Na 
površje prihajajo mračne sile obeh blokov, ki s svojimi težnjami po gospostvu v svejih interesnih 
sferah in v neopredeljenem svetu povzročajo krizna in vojna žarišča s čimer ogrožajo svetovni mir. 
Lokalne vojne in razne druge intervencije so postale že kar običajna pot razreševanja blokovskih 
interesov.

Neodvisna, neuvrščena, samoupravna socialistična Jugoslavija je vsezkozi, kar obstaja 
predmet napadov sovražnih sil obeh blokov. Zoper njo se več ali manj trajno vodi psihološka vojna 
katere osnovni namen je rušiti ustavni, samoupravni, socialistični družbeni red, rušiti bratstvo 
in enotnost jugoslovanskih narodov, ustvarjati nezaupanje v našo sedanjost in prihodnost in v na
še vodstvo. Napadajo koncept SLO in družbene samozaščite, ter politiko neuvrščenosti, z vsemi sred
stvi skušajo zmanjševati ugled Jugoslavije v svetu in ugled, ki ga uživa tov. Tito.

Zaradi zaostrenih ekonomsko političnih razmer v svetu, ki pogojujejo tudi naše notranje 
gospodarske probleme, so se v zadnjem^času ponovno okrepile možnosti sovražno - propagandnega in 
subverzivnega delovanja zoper našo državo. Prav zato moramo biti skrajno budni, da bi takoj pre
prečili kakršne koli namere notranjih in zunanjih sovražnih sil.

Predvsem pa je treba strniti vse napore, da bomo odgovorno in disciplinirano izvajali 
delovne in samoupravne naloge, se trudili za večjo produktivnost, za disciplino in red na delovnem 
mestu. Družbena samozaščita mora resnično postati naša vsakdanja obveza, način in sredstvo naše 
varnosti. V našo tovarno prihaja veliko tujcev z dobrimi poslovnimi nameni, vseeno pa moramo biti 
budni, da ne bi kdo zlorabil naše gostoljubje.

Leto, ki je pred nami ne bo lahko. Treba bo veliko dobre volje in požrtvovalnosti, ko 
bomo morali premagovati Številne težave. Pri tem se spomnimo borcev Cankarjevega bataljona, ki so 
takrat v surovih razmerah naredili nemogoče mogoče - premagali so štirinajstkrat močnejšega sov
ražnika in se z blestečimi črkami zapisali v zgodovino.

Polajnar Vladimir
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Kadri v letu 1979 
in 1980
Gospodarski plan za leto 1979 
je predvideval, da bomo v le
tu 1979 imeli povprečno zapo
slenih 8?1 ljudi. Povprečno 
pa smo jih imeli 818 - ali 
13 delavcev povprečno manj. 
Konec leta naj je bilo v 
TOZD zaposlenih 827. Od tega 
374 moških in 453 žena.
V lanskem letu je odšlo od 
nas 67 delavcev 1 od tega 23 
žensk in 44 moških); na novo 
pa se je zaposlilo 78 delavcev 
( od tega 23 žensk in 55 moš
kih).
Od 67 delavcev, ki so odšli 
od nas, jih je:
- odšlo na odsluženje vojaške

ga roka 22,
- upokojilo se jih je 8,
- umrla sta 2,
ostalih 35 pa je odšlo iz raz
nih drugih vzrokov (odšli so 
v druge delovne organizacije, 
ostale doma, nekaj pa Je bilo 
tudi disciplinskih izključitev). 
Od 78 delavcev, ki so se lansko 
leto zaposlili pri nas, pa ,%h 
Je:
- prišlo iz JLA 16
- prišlo iz šol(naši
štipendisti) 10

Ostalih 52 pa smo dobili od 
drugod.
Od 82? zaposlenih konec leta 
smo imeli 58 delavcev iz 
drugih republik ( 31 moških in 
27 žensk). Upokojencev imamo 
75.
Za leto 1980 pa predvidevamo, 
da se jih bo upokojilo še 10, 
v JLA pa bo predvidoma odšlo 
16 naših delavcev. Računamo 
tudi, da bo letos končalo šo
lanje 15 naših štipendistov, 
ki se bodo zaposlili. Pravta- 
ko se bo 12 delavcev, ki bodo 
letos odslužili vojaški rok, 
ponovno zaposlilo pri nas.
Z gospodarskim planom za le
to 1979 emo planirali, da bo

mo imeli 14 delavcev, z viso
košolsko izobrazbo; 11 z višje
šolsko izobrazbo; 91 s srednje
šolsko izobrazbo; 173 pa kvali
ficiranih delavcev.
Konec leta 1979 pa smo imeli:
11 delavcev z visokošolsko izo
brazbo, 11 z višjošolsko izo
brazbo, 89 s srednješolsko izo
brazbo in 174 kvalificiranih 
delavcev ( od tega 160 kvali
ficiranih delavcev s kvalifi
kacijami, ki so ustrezne). 
Predvidevanj, določenih v gos
podarskem planu, torej nismo 

uresničili. V le
tu 1980 pa se bo to stanje bi
stveno izboljšalo. Rednih šti
pendistov imamo sedaj 58, ob 
delu pa se še dodatno izobražu
je 57 naših delavcev. Izobraže
vanje v preteklem letu nas je 
stalo preko 100 milijonov sta
rih dinarjev.
Po osnutkih naših srednjeroč
nih načrtov do leta 1985 bi mo
rali imeti letos zaposlenih 
848 delavcev in leta 1985 938
delavcev. Zaradi pomanjkanja

ljudi ( in tudi še iz drugih 
vzrokov), pa je Občinska sku
pščina sprejela konec lanskega 
leta sklep, ki dovoljuje zapo
slovanje v industriji samo z 
0,4 % stopnjo. To pa pomeni,da 
smemo konec letošnjega leta 
imeti le 833 delavcev, leta 
1985 pa 850 delavcev. Prav- 
tako zahteva Občinska resolu
cija, da bi zaposlovali pred
vsem delavce z visoko, višjo 
in srednjo izobrazbo in delav
ce s kvalifikacijami in še to 
v razvoju in tehnoloških od
delkih ali pa v neposredni 
proizvodnji. Tem zahtevam pa 
lahko ugodimo le, če postopoma 
zmanjšujemo delež priučenih 
oziroma nekvalificiranih delav
cev.
Da bomo lahko dosegli plane, ki 
smo si jih zastavili, bomo mora
li predvsem:
- dvigniti produktivnost,
- boljše izkoristiti razpolo

žljiv delovni čas.
Od razpoložljivega delovnega 
časa porabimo pri nas preko 20%
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za: dopuste, dnevni odmor, raz
ne plačane in neplačane odsot
nosti, vojaške obveznosti, bo
leznine do 30 dni, nad 30 dni 
in porodniške dopuste. Na račun 
boleznin do 30 dni, nad 30 dni 
in porodniških dopustov je šlo 
približno 9 % vsega razpolož
ljivega delovnega časa v prete
klem letu - kar pomeni, da smo 
na račun tega izgubili približno 
23.500 delovnih dni .
Če računamo, da nas je bilo 818 
zaposlenih- to pomeni, da je 
bilo povprečno lansko celo leto 
odsotno z dela zaradi bolezni 
73 delavcev.
Predvideni ostrejši pogoji pri 
zaposlovanju novih delavcev 
nam torej kažejo,na to, da bo
mo morali odsotnostim z dela 
posvetiti večjo pozornost kot 
doslej. Gospodarske načrte v 
sledečem srednjeročnem obdobju 
ne bo mogoče izpolnjevati z e- 
kstenzivnim zaposlovanjem,ampak 
le z večjo produktivno*jo v ši
ršem pomenu besede.

Janez Skok

FINANČNO POSLOVANJE TOZD 
"ELEKTROMOTORJI"ŽELEZNIKI

Z gospodarskim planom smo si 
v začetku leta postavili cilje, 
ki naj bi jih v letu 1979 do
segli.
Kako smo dosegali zastavlje
ne cilje glede na finančne po
kazatelje, v tem trenutku še 
ne moremo povedati nič dokon
čnega. Znani so namreč šele 
količinski pokazovalci in pa 
rezultat poslovanja za prvih 
enajst mesecev,medtem, ko bo
do rezultati poslovanja za ce
lo leto znani čez dober me
sec. Na osnovi količinskega 
doseganja planiranih rezulta
tov, lahko pričakujemo razme
roma dober finančni rezultat. 
Plan smo namreč po količini

presegli za 2,6 %, po vrednos
ti, kjer upoštevamo planske 
cene, pa smo ga ravno dosegli. 
Vendar pa količinsko dose
ganje planiranih rezultatov 
še ne pomeni vsega, saj vemo, 
da je dohodek odvisen od ce
lotnega prihodka, ki smo ga 
ustvarili in pa za ta celotni 
prihodek porabljenih sredstev. 
Zato je nujno, da pogledamo v 
strukturo stroškov oziroma po
rabljenih sredstev. Načelo eko
nomičnosti oziroma gospodarno
sti namreč pravi, da je treba 
doseči določen obseg proizvod
nje s čim manjšimi stroški o- 
ziroma z danimi stroški čimveč- 
ji obseg proizvodnje. Zato se 
nam takoj postavi vprašanje 
ali smo delali po načelu dobre
ga gospodarja ali ne, oziroma 
ali bi lahko ob istem obsegu 
proizvodnje dosegli še boljše 
poslovne rezultate.
Na osnovi primerjave doseženih 
rezultatov s planiranimi lahko 
ugotovimo le naslednje:
l) Celotni prihodek, dosežen 

v obdobju od 1.1. do 30.11. 
le nekoliko odstopa od pla
niranega celotnega prihodka 
Po stanju 3o.ll. znaša 
687.235.009,04 dinarjev oz. 
3,3 % manj kot smo planira
li.

Struktura celotnega prihod
ka nam pove, da največji 
del tega izvira iz skupne
ga prihodka, v katerem sta 
povezana proizvodni TOZD 
in TOZD Prodaja, katere po
sle opravljajo v okviru de
lovne skupnosti skupnih slu
žb (branža, ker TOZD Proda
ja še ni konstituirana).
Ta delež znaša 51«* Precej
šen poudarek je tudi na izvozu 
naših izdelkov na tuje tržišče« 
Na zunanjem trgu je realizira
no 23,7 % celotnega prihodka.
Po vrednosti izvoza smo v okvi
ru občine Škofja Loka na drugem 
mestu, takoj za Tovarno ALPINA 
Žiri. Tako visoka udeležba na 
zunanjem trgu prav gotovo po
trjuje kvaliteto naših izdel
kov. Za plasiranje izdelkov na 
tuja tržišča pa je poleg kvali
tete nujno potrebna še konku
renčna cena. Če hočemo, da smo 
konkurenčni, moramo pogosto pro
dajati po lastni ceni ali celo 
nižje, ker so naši stroški pro
izvodnje previsoki. Rezultat 
se seveda odrazi v celotnem pri
hodku in porabljenih sredstvih 
ter nazadnje v ustvarjenem do
hodku.
Na domačem trgu, kamor spada 
prodaja v okviru TOZD ( to je 
Idrija, Reteče, Bagat, LTH, i.
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2) Porabljena sredstva,kate
rim je treba posvetiti vso 
pozornost, predstavljajo v 
strukturi celotnega prihod
ka 73 %• Podrobnejša raz
členitev nam pove, da odpa
de na porabo surovin, ma
terial in energijo 56,7%
1,6 % na amortizacijo in 
14,7 % na ostala porablje
na sredstva.
Iz primerjave z enakim ob
dobjem preteklega leta u- 
gotovimo, da stroški suro
vin in materiala naraščajo 
medtem, ko so vsa porablje
na sredstva približno ena
ka. Naraščanje stroškov 
surovin in materiala ima za 
posledico relativno podanje 
dohodka, čeprav po absolu
tni vrednosti le-ta narašča. 
V TOZD bi zato morali po
svetiti več pozornosti stro-

t.d.) pa ustavrimo 16,4 % ce
lotnega prihodka. Ostalih 8,5 
% dosežemo s prihodki od pro
daje materiala, lastnimi inve
sticijami, investicijskim vz
drževanjem, dotacijami, sub
vencijami itd....
Vrednostna primerjava z ena
kim obdobjem preteklega leta 
nam pove, da smo v tekočem le
tu ustvarili približno 4096 
več.

39 Dohodek - to je novoustvar- 
jena vrednost, ki je razli
ka med celotnim prihodkom 
in uporabljenimi sredstvi, 
zaradi porasta stroškov su
rovin in materiala relativ
no pada, čeprav v absolutni 
vrednosti raste, kot je bilo 
že omenjeno. Ker je v odvi
snosti od gibanja celotnega 
prihodka in porabljenih sre
dstev, smo z opredelitvijo 
teh dveh elementov opredeli
li tudi dohodek. Po stanju 
30.11. znaša dohodek 
178.642.373*81 din. kar po
meni, 2,7 % pod planiranim 
dohodkom.

4) Prispevki raznim samouprav
nim skupnostim no dosegli 
v letošnjem obdobju 40 %-ni 
porast napram preteklemu. 
Največji med njimi so pri
spevki za:
- republiško raziskovalno 

skupnost 111 S milijonov

škom surovin in materiala, 
pa tudi ostalim režijskim 
stroškom, kot so: proiz
vodne storitve drugih, rep
rezentanca, reklama, nepro
izvodne storitve drugih 
( sem spadajo tudi stroški 
skupnih služb delovne orga
nizacije in SOZD-a) itd... 
Stroški porabljenih suro
vin in materiala narašča
jo v primerjavi z enakim 
obdobjem preteklega leta 
približno 10 % hitreje, kot

narašča celotni dohodek.
Vsa porabljena sredstva 
(poleg surovin in materiala 
še amortizacija in ostali 
režijski stroški) pa nara
ščajo le nekoliko hitreje. 
Procentualna udeležba teh 
vr.-.t stroškov namreč celo 
pada.
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zalogah gotovih izdelkov, ki 
niso več zanemarljivo majhne, 
ampak že zelo velike, saj je 
samo sesalnikov vseh vrst 
na zalogi ogromno (21.200 
kosov).
Poslovno leto bomo morali 
zaključiti zelo uspešno, če 
bomo hoteli realizirati vse 
tiste plane, ki smo si jih 
že postavili za leto 1980.
( že fiamp investicija in ob
veznosti iz naslova le-te so 
zelo velike, medtem, ko ob
veznosti iz pravkar zaklju
čene investicije še niso vse 
realizirane).

Nastran Valentina, dipl.oec.

- republiško izobraževalno 
skupnost 560 S milijonov

- zdravstveno zavarovanje 
131 S milijonov,

- prispevek za pokrivanje 
izgub železniško trans
portnega podjetja 
364 S milijonov,

- davki iz dohodka 
117 S milijonov din.

Precejšen porast je tudi 
zaslediti pri stroških 
skupnih služb delovne 
organizacije in SOZD-a, 
saj so stroški porasli 
za približno 59 %, čeprav 
so v okviru planiranih.
Sem spadajo stroški ožje 
prodaje, transporta in 
skladiščenja ter stroški 
SOZD-a. ( Skupno znašajo 
ti stroški 12.473.5^8,40 
dinarjev.
Obresti od kreditov so v tem 
obdobju močno porasle in so 
nad dinamiko plana. Pomanj
kanje denarnih sredstev, ki 
so vezana v zalogah, pove- 
ču-rje kratkoročno zadolže
vanje. Poleg tega pa se po
javlja tudi problem likvid
nega denarja zaradi tega, 
ker imamo pretežni del re
alizacije (80 - 85 %) po
krite z vrednostnimi papir
ji , (menicami) obveznosti
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do družbe, SIS-ov in bank, 
ki nam predstavljajo ogrom
no obremenitev, pa maramo 
plačevati z gotovino.

5) čisti dohodek približno sle
di dinamiki plana, saj je 
le nekoliko pod planom. 
Procentualni porast napram 
enakemu obdobju preteklega 
leta je manjši od porasta 
dohodka. V strukturi čiste
ga dohodka predstavljajo 
največji del osebni dohodki, 
ki so že nad planiranimi 
rezultati, saj je bilo pla
nirane mase za OD 93-876.000 
din, dejansko pa je izplačana 
po stanju 30.11 že 
86.582.276,65 din.
Kljub temu, da so količinski 
in finančni rezultati za TOZD 
razmeroma ugodni in se gib
ljejo približno po planu, pa 
ni odveč poudariti, da nam v 
zadnjem času zelo primanjku
je likvidnih denarnih sred
stev za finansiranje tekočih 
obveznosti in izplačilo osebnih 
dohodkov ( to je gotovine). 
Precej denarja je vezanega v 
investicijah, nekaj v pravo
časno plačanih prispevkih do 
družbe, ki so"nujni", še več 
pa je angažiranega denarja v 
"nujno" nabavljenih surovinah 
oziroma repromaterialu ter v

Sindikalna organizacija
Osnovna organizacija zveze sindikatov 
je temeljna oblika političnega organizi
ranj a in delovanja delavcev v zvez sin
dikatov in temelj za usklajevanje in 
skupna oblikovanja političnih stališč v 
enotni zvezi sindikatov. V današnjih 
razmerah, ko odnose v zvruženem delu 
urejamo po samoupravni poti, je zelo 
pomembna vloga osnovne organizacije 
pri uresničevanju interesov delavcev. 
Nove družbeno ekonomske odnose lahko 
uresničujemo le z najširšo in neposred
no aktivnostjo delovnih ljudi pri uresni
čevanju vseh pomembnejših družbenih 
odločitev, ob aktivnosti vseh ali velike 
večine članov zveze sindikatov pri spre
minjanju odnosov v združenem delu in 
odpravljanju poman ikljivosti v svojem 
delovanju.
Člani zveze sindikatov v osnovni orga
nizaciji zato določajo politične smerni
ce za odločanje v zvezi z uresničevan
jem samoupravljanja v svoji organiza
ciji združenega dela in dajejo politične 
usmeritve delegacijam in delagatom 
svoje organizacije združenega dela za 
delovanja v drugih družbenopolitičnih 
organizacijah ter skupščinah družbeno
političnih in samoupravno interesnih 
skupnosti.
Upoštevaje to, da je zveza sindikatov 
enotna družbenopolitična organizacija 
delavskega razreda, v kateri se orga
nizirajo delavci, da lahko izražajo in 
uveljavljajo svoje posamične in poseb
ne interese ter jih usklajujejo s skup
nimi in splošnimi interesi celotnega 
delavskega razreda, se člani v osnov
ni organizaciji zveze sindikatov orga-



ttizirano dogovarjajo in usposabljajo za 
uresničevanje svoje ustavne vloge in na
log pri nadaljnem dograjevanju in ures
ničevanju samoupravnega združenega 
dela in političnega sistema socialistič
nega samoupravljanja.
Naša osnovna organizacija se je skuša
la tvorno vključevati v vse razprave, 
ki se nanašajo na gospodarjenje, druž
beni standard, šport, kulturno dejav
nost, ter drugih problemih delavca v 
združenem delu. Preko izvoljenih čla
nov, ki sestavljajo izvršilni odbor 
osnovne organizacije TOZD ISKRA ŽELE

ZNIKI, ter šest sindikalnih skupin, ka
tere so organizirane po ekonomsko in 
tehnološko zaključenih enotah, smo se 
v preteklem mandatu posvetili predv
sem naslednjim problemom :
- sodelovali pri sprejemanju in izvr

ševanju planskih nalog
- sodelovali pri periodičnih oziroma 

letnih zaključnih računih
- svoje pri|*)tnbe in predloge dajali pi l 
razporejanju dohodka in čistega dohod-

dka.
- posebno pozornost smo posvetili 

standardu delavca in to tistemu delu

ki se nanaša na stanovanjsko proble
matiko. Kljub nekaterim problemom 
urbanizma se v naši delovni organi
zaciji zadovoljivo rešuje stanovanjs
ka problematika naših delavcev.

- Načeli smo tudi probleme, ki se na
našajo na uveljavljanje delegatskih 
Odnosov v družbenopolitičnem siste
mu. Tako smo na eni izmed sej izvrš
nega odbora skušali analizirati tiste 
probleme, ki spremljajo delegate 
oziroma delegacije pri opravljanju 
zadanih nalog pri samoupravnih inte
resnih skupnostih.

Ker letos poteče dvoletni mandat izvr
šilnemu odboru sindikata smo že za
čeli s pripravami na organizacijo obč
nega zbora sindikata naše tovarne. Tu 
se bomo dogovorili o opravljenem delu 
kot tudi o programu dela za bodoče 
mandatno obdobje.
V tem času teče tudi evidentiranje mo
žnih kandidatov za nov izvršilni odbor. 
Ta naloga je dana predsednikom sindi
kalnih skupin, da v svojih sredinah 
zberejo bodoče člane novega izvršnega 
odbora. Naloga nas vseh je tudi, da 
sprejmemo morebitne naloge in tako 
prispevamo svoj delež pri graditvlos- 
nove samoupravljanja.

Predsednik IO OO sindikata 
Šuštar Pavle

Livarna v Iskri 
Železniki

Livarska dejavnost pri nas 
pravzaprav ni mlada. Z za
silno livarno so pričeli 
kovinarji že takoj po us
tanovitvi NIKA. Bila je v 
cvetličnjaku v Vrtu. Po 
zgraditvi tovarne v Otokih 
je bila tudi livarna presel
jena v novo tovarno. Takrat 
se je ulivalo v pesek in 
ročne kokile. Tako lahko 
rečemo, da ima livarstvo 
v ISKRI Železniki že dolgo
letno tradicijo.
Z uvajanjem elektromotorske 
proizvodnje se je poraba od
litkov zelo povečala. Vsak 
elektromotor je imel odlita 
ležajna jarma ali pa s či
stim aluminijem zalit rotor. 
Večje količine odlitkov so nam 
delali v LTH in Mariborski 
livarni ter kranjski Iskri. 
Bile pa so stalne težave 
okrog dobave in kvalitete.

7



prostorsko stisko. Vse te re
šitve so začasnega značaja 
in bo treba v bližnji prihod
nosti dobiti boljše rešitve. 
Že v letošnjem letu bo treba 
pripraviti ustrezne projekte 
o razširitvi livarne, načinu 
taljenja in vzdrževanja ta
line, notranjem transportu, 
vzdrževanju in popravilu ko- 
kil itd. Tako bomo v nasled
njem letu projekt realizirali 
in s tem zopet usposobili v 
livarni pogoje za normalno 
delovanje in možnost nadalj- 
ne širitve livarske dejav
nosti v ISKRI Železniki.

Jelenc Janko,dipl.ing.

Zaradi tega Je prišlo v le
tu 1967 do nakupa prvih dveh 
livarskih strojev za tlačno 
litje. Obra stroja še danes 
po 12 letih prizadevno dela
ta, kljub častitljivi delov
ni dobi. To pomeni, da so li
varski stroji v dobri oskrbi 
vzdrževalcev in livarjev.
V teh letih se je livarna 
močno razširila tako, da je 
poleg livarne v LTH največja 
v tem delu Slovenije, saj

sedaj dela v njej približno 
40 delavcev. Kljub vmesni 
krepki razširitvi v letu 
1974 je livarna prostorsko 
zopet prenatrpana. Notranji 
transport in s tem ostali 
pogoji dela so vsled tega 
slabši kot bi normalno mo
rali biti. Nekatera dela kot 
sestavljanje rotorjev 471 in 
razna porezovanja smo prene
sli iz livarne v ostale dele 
proizvodnje, da bi ublažili

BOJAN BANDELJ, dipl.ing,- do
bitnik nagrade "INOVATOR ŠKOF
JA LOKA 1979"

Na prvi seji je izvršni odbor 
Občinske raziskovalne skupno
sti sprejel delovno nalogo "iz
vedba akcije" "INOVATOR Škofja 
Loka 79". Namen akcije je bil 
oživiti zanimanje za inovacij
sko dejavnost, tako pri posa
meznikih kot v DO. Akcija se 
je izvršila ob podpori Občin
skega sindikalnega sveta in 
Občinske konference SZDL. Zače
la se je z razpisom v Gorenj
skem glasu, ki je trajal od 
1.11. do 15.12.1979. Iz pris
pelih prijav je na predlog ko
misije za podelitev nagrad 
"INOVATOR Škofja Loka 79" iz
vršni odbor Občinske razisko
valne skupnosti izbral tri po
sameznike za podelitev nagrade 
"INOVATOR Škofja Loka 79" in 
dve DO za podelitev plakete.

Prvo nagrado v višini 7*000,00 
din je prejel BOJAN BANDELJ, 
dipl.ing. za naslednje inova
cije:
a/ Rekonstrukcija tulJavnika 
b/ Električna sirena 
c/ Električna črpalka
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Nagrada je bila tov. Bandelj 
Bojanu podeljena na slavnost
ni seji Občinske skupščine ob 
prazniku občine Škofja Loka z 
naslednjo obrazložitvijo:
Navedene inovacije tov. Bojana 
BANDELJA so velikega pomena za 
DO, v kateri je zaposlen.

Rekonstrukcija tuljavnika omo
goča avtomatsko izdelavo motor
ja in pri inovacijskem vložku 
din 900.000 omogoča 80 % pove
čanje produktivnosti. Poleg 
tega se zmanjša licenčnina za 
60.000 DM. Inovacija je pri
javljena pri Patentnem zavodu.

Električna sirena je namenjena 
za uporabo v alarmnih sistemih 
pri avtomobilih :n hišah. Glav
ne izboljšave so:
- zmanjšan obseg obdelave pol

izdelkov
- krajši čas montaže
- 14 % prihranek na materi

alu.

Letni prihranek 1.200.000 din.

Električna črpalka se uporablja 
za črpanje vode v pralnem stro
ju. Glede na obstoječo izvedbo 
ima izboljšana verzija sledeče 
prednosti:

- prihranek na materialu
- 15 % zmanjšanje porabe elek

trične energije
- zaradi avtomatske izdelave 

povečana produktivnost.

Letni prihranek 4.750.000 din. 
Inovacija je prijavljena pri 
Patentnem zavodu.

Želimo, da bi zgledu tov. Ban
delj Bojana sledeli še drugi, 
da bi bila to vzpodbuda za po
živitev inovacijske dejavnosti 
v naši TOZD. Tov. BANDELJ BOJA
NU za doseženi uspeh iskreno 
čestitamo in mu želimo novih 
še večjih uspehov.

Poleg tov. Bandelja so prejeli 
nagrade še:

Drugo nagrado v višini 5.000,00 
din ONTON KUŽNIK iz "Jelovice", 
tretjo nagrado v višini 4.000,00 
din strokovna skupina "Zavoda 
za hlajenje in klimatizacijo" 
pri LTH Škofja Loka. Plaketo 
za dobro organizirano inovator- 
sko dejavnost pa DO: "Jelovica" 
in LTH iz Škofje Loke.

Tudi. njim veljajo naše iskrene 
čestitke.

Polajnar Vladimir

KS Selca

Krajevna skupnost Selca spada po veli
kosti med srednje v loški občini.
V naši krajevni skupnosti imamo podo
bne težave kot v večini drugih, kirima- 
jo industrije na svojem območju, tako 
da smo vedno bolj odvisni od drugih. 
Naš cilj je, z malo denarja,ki ga ima
mo, tega čimbolj oplemenititi in seveda 
tudi veliko narediti. Borimo se za ure
ditev osnovnih komunalnih potreb v kra
jih, kjer naši krajani bivajo in preživ
ljajo večji del časa.
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Za našo krajevno skupnost je značilno 
to, da je večina okoliških vasi v hribo
vitem predelu, kamor vodijo makadam
ske ceste, ki so najpomembnejši objekt 
teh krajev in pomenijo njihovo življenje 
v krajih. Vzdrževanje teh cest stane 
precej denarja in terja od krajanov 
mnogo prostovoljnega dela. Ceste, ele
ktriko in vodo imajo vsi krajani. V zad
njo hišo smo napeljali 1977 leta vodo
vod z udarniškim delom mladine, ma
terial pa je plačala krajevna skupnost. 
Manjka še kanalizacija, javna razsvet
ljava ln druge komunalne zadeve, ki pa 
bodo zajete v nadaljnih planih krajevne 
skupnosti in jih bo treba uresničiti. Da

bi bila povezanost med vasmi čimbolj- 
ša, so postavljeni vaški odbori, ki ima- 
člane v svetu krajevne skupnosti in 
skupščini krajevne skupnosti, ki skrbi
jo za povezanost na relaciji KS, dru
žbenopolitične organizacije in krajani 
naše KS.
Uspehi zadnjih let nam to povezanost 
potrjujejo z uspelimi akcijami pri de
lih, ki so za naš kraj nujno potrebni, 
med najvažnejše pa spadajo
- asfaltiranje vaških poti v Selcih in 

Dolenji vasi,
- izgradnja nove trgovine in zbiralnice 

mleka v Dolenji vasi,
- izgradnja vodovodnega rezervarja v

(jolici, Kališih in Selških Lajšah. 
Izvajanje del pri gradnji štlrirazredne 
šole in otroškega vrtca bo stalo 23 mi
lijonov din, kar pa ne bomo prispevali 
sami, razen sredstev iz samoprispevka 
ki je bil za to izveden. Ta sredstva ni
smo v celoti sani prispevali, vendar 
smo z zastavljenimi akcijami uspeli 
pridobiti sredstva pri samoupravnih 
interesnih skupnostih. Tako da bomo 
lahko program, katerega smo si posta
vili, zaključili v letu 1981. Za vsa us
pešno opravljena dela do sedaj se mo
ramo zahvaliti izrednemu posluhu sa
moupravnim organom in članom delov
nih organizacij, ki so enotno nastopila 
in s prispevki pomagala uresničiti spre
jete obveze. Vendar moramo to razume
ti kot nujno, saj s samo industrializa
cijo še ni vsem zadoščeno, naši otroci 
rabijo še kaj drugega, na samo šolo, 
to pa smo jim dolžni nuditi, zato te pri
spevke in opravljene akcije ne smemo 
smatrati kot zasluge, ampak kot dolž
nost do otrok.

Predsednik skupščine KS 
Lado Nastran

V počastitev praznika 

KS Železniki

V počastitev praznika kraje
vne skupnosti Železniki je 
komisija za kulturo'in pro
sveto pri svetu KS Železni
ki decembra 1979 razpisala 
nagradni razpis za spis z 
naslovom Kako zelena je mo
ja dolina ali Poštoj, popo
tnik, ki tod mimo greš.

Razpis so dobile vse osnov
ne organizacije ZSMS v delo
vnih organizacijah, krajev
ni skupnosti in šoli. Odzva
li pa so se le mladinci z 
osnovne šole, torej učenci 
8. razreda.

Izmed 112 spisov je ocenje
valna komisija izbrala tri. 
Avtorice, bila so namreč le 
dekleta, so na slavnostni 
seji skupščine KS in organov 
družbenopolitičnih organi
zacij v KS nagradili s knji
gami, najboljši spis pa tu
di prebral med kulturnim 
sporedom.



Uredništvo Iskrinega glasi
la Elektromotor se Je odlo
čilo, da v naslenji številki 
objavi te tri spise. Danes 
Je na vrsti prvi. Med dele
gati na slavnostni seji Je 
zbudil živahne komentarje.

Katrina Sedej

KAKO ZELENA JE MOJA DOLINA

Navadni petek Je. Toda ne 
čisto navadni. Sonce prija
zno sveti z neba in dela dan 
prijetnejši.

Pomežiknem mu. Kaj? Zdelo 
se mi je, da je odzdravilo.

"Zdravo I" se nasmejem. Amp
ak sonce tokrat molči. Ža
lostno ošinem umazani asfa
lt pred kulturnim domom. 
Nekoč je tam stala lipa.

Pogled mi že tava po lepih, 
na novo zgrajenih hišah.

“Lepo, lepo I Naš kraj pa na
preduje 111 z zanosom pomislim 
Toda nihče ne gleda rad no
vih hiš v večnost, pa če so 
Še lepše.

Z nekim pričakovanjem ste
čem ven, na prosto. Dvignem 
glavo. NeboI Popolnoma brez 
oblačka I Nekje se sliši pe
tje ptic. Moje oči iščejo 
te pevke. Le kje bi bile? 
Toda bolj ko gledam, mislim 
da jih sploh ni. Pa so!
Saj se slišijo. Kje, sploh 
ni važno, glavno, da so in 
jih slišim peti.

Oči mi obstanejo na bližn
jem gozdu. Zazrem se v pi
sano paleto barv. Vse so 
zelene, vendar pa ima ta

zelena toliko odtenkov. Čakaj!

Kako zelena je moja dolina?
Ob tem vprašanju se nasmehnem. 
Kako zelena? Svetlo, temno, 
navadno zelena, smrekova, 
macesnova, lipova ....

Tukaj se mi ustavi. Zakaj ne 
še lipova? Pogled mi odtava 
na črni asfalt sredi vasi. 
Umazan je, brez občutka.

Pred letom dni Je tam, sredi 
vasi stala velika, mogočna 
lipa. Nihče se ne spominja, 
kdaj in kdo jo je zasadil. 
Svoje nežne liste je zdru
ževala v močno, nerazdruž- 
ljivo celoto. Njepe veliča
stne veje so se vzdigovale 
k nebu in kljubovale vsem 
vetrom, vsemu dežju in snegu.

Spominjam se, ko mi je ses
trična Jelka, ko je bila 
pri nas na pošitnicah, deja
la: "Kako lepa lipa!"
"Pa je res lepa" sem ji od
vrnila.

Vendar pa ta lipa ni traja
la dolgo. Sončnega poletne
ga dne se Je okrog nje mota
lo čudno veliko ljudi. Su
mljivi pogledi so opazovali 

njihovo delo. Nisem si še 
predstavljala, kaj hočejo.
A glej, ko se vračam iz šo
le, mogočne lipe ni več.
Veje in deblo so mrtvi le
žali na tleh. Čez nekaj dni 
so tam položili asfalt.

Kako zelena je moja dolina?

Moja dolina je čudovita! 
Koplje se v sončnih žarkih, 
ima vseh vrst zelenih barv, 
samo lipove ne.

Lotrič Marjeta 8.d

8. FEBRUAR - SLOVENSKI KULTURNI 
_____________ PHA/NIK___________

Slovenski narod je 8. februar, Prešer
nov dan, razglasil za svoj kulturni pra
znik. Tega dne se bolj kot sicer zave
damo poslanstva, ki ga kultura ima. 
Priložnost, ko ocenjujemo opravljeno 
delo, hkrati pa načrtujemo za bodočno
st.
Člani našega kolektiva se v tovarni v 
Železnikih srečujemo največ le ob delu. 
Izven delovnega časa smo razkropljeni 
po vsej dolini, od Škofje loke do Sorice 
in Davče. Tako kot drugim, tudi kultur
nim potrebam največ zadovojujenio v 
krajih našega bivanja.
Namen tega prispevka je kratek opis 
možnosti, ki jih Selška dolina daje na 
kulturnem področju in poiskati vzroke, 
ki zavirajo njen hitrejši napredek.
V Selški dolini deluje sedem prosvetnih 
društev : Bukovica, Bukovščica, Selca, 
Dražgoše, Železniki, Podlonk in Sori
ca. Društva so glavni nosilec dejavnos
ti, ne pa edini. Močno oporo imajo v 
šolah, mladinski organizaciji, SZDL.
V zadnjem času vlada dovolj zanimanju 
tudi v nekaterih sindikalnih organiza
cijah.
Najpogostejši obliki sta dramska in 
pevska dejavnost, druge srečujemo 
redkeje.
Problemi, s katerimi se otepa dramska 

dejavnost, so bolj ali manj enaka v 
vseh društvih: neustrezna odrska op
rema, pomanjkanje ustreznih besedil 
in strokovnega kadra, ki bi vodil delo. 
Vzroke za tako stanje je treba iskati 
izven društev, pa tudi izven doline. Di
nar, namenjen amaterski kulturni de
javnosti je mnogo preskopo odmerjen. 
Denarna pomoč, ki jo društva prejema
jo, zadostuje komaj za vzdrževanje 
prostorov, za večja vlaganja je mnogo 
preskromna.Razvoj gledališke dejav
nosti pa gre s hitrimi koraki naprej, 
kjer ni ustreznega odra, mu je nemo
goče slediti. Velik problem je pomanj
kanje ustreznih dramskih besedil. Na 
prste bi lahko prešteli dela, natisnjena 
po vojni, ki so primerna podeželskim 
odrom. V sili hudič žre muhe, pravi 
pregovor.Ker društva nimajo druge iz
bire, uprizarjajo stare, preživele igrq 
ki z današnjimi časi in problemi nima
jo nobene zveze.
Delo dramskih skupin mrtvi tudi neus
trezna organiziranost Zveze kulturnih 
organizacij Škofja Loka. Ta vse bolj 
postaja mesto za razdeljevanje dotacij 
ni pa servis za prirejanje proslav ob
činskega pomena in potreb mesta Škof
je Loke. Osnovna naloga, ki jo Zveza 
ima, to je nudenje vsestranske pomoči 
društvom, ne izpolnjuje. Tega ob do
sedanji kadrovski zasedbi niti ni spo
sobna. Zaposlovati nove sodelavce, pa 
bi pomenilo nove denarne obveznosti, 
teh pa,kot že rečeno, že za sedanje 
oblike dejavnosti primanjkuje.
Večina društev tudi nima ustreznega 
režirerja. Dobiti tudi ni moč strokov
ne literature, priročnikov, ki bi usme
rjala delo. Ostane le lastna iznajdlji-
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vost in pa bolj ali manj klaveron uspeti. 
Boljše kot v dramski so stvari v pevski 
dejavnosti. Tu beležimo zadovoljive us
pehe. V Selški dolini je kar nekaj pev
skih skupin, ki doBolj uspešno delujejo. 
Isposojarije knjig je najboljše urejeno v 
Železnikih, kjer ima loška knjižnjica 
svojo izpostavo. Ostali kraji si delno 
pomagajo s svojimi knjižnjicami, delno 
s kovčki, ki jih dobe prav tako v loški

, : ,1 ■ „1' 1 - , „ ' ;; 1

Matija Koželj - France Prešeren

knjižnici. V tej ustanovi razmišljajo o 
uvedbi knjižnega avtobusa, ki bi v do
ločenih časovnih obdobjih obiskal vse 
kraje v občini. Upajmo, da ne bo vse 
ostalo le pri zamisli.
Kadar govorimo o kulturi, navadno po
zabljamo, da so to tudi kino predstave. 
Res, da izbor ni najboljši, vendar se 
skozi leto zvrsti tudi nekaj dobrih 
stvaritev. Škoda, da se kinu podjetju 
Sora, ki predvaja filme v Železnikih, 
zdi prevelik napor, da bi nam dosta
vljal propagandni material. Pred ča
som smo plakate izobešali v tovarni in 
s tem opozarjali na spored.
Zelo pomembna kulturna ustanova v 
Železnikih je muzej. Resnično je vre
den ogleda. Zbirke so zelo lepo ureje
ne in nazorno prikazujejo življenje na
ših prednikov v Železnikih in v Selški 
dolini.
Nič pohvalnega pa ni možno pisati o 
Groharjevi spominski zbirki v Sorici. 
Zbirka kakršna je, je bila urejena pod 
strokovnim vodstvom loškega muzeja. 
Če je res, da delo hvali mojstra, se 
ta pri tem ni izkazal. Več kot očitno 
je, da mu je bilo kaj malo mar, ali je 
stvar dobra ali ne.
V kratkem članku se ne da zajeti vseh 
oblik kulturnega delovanja, ki so pri
sotne v Selški dolini, niti vseh težav s 
katerimi se njeni ustvarjalci srečuje
jo. Omenil pa bi še to. Mnogi naši so

delavci, člani društev, imajo težave z 
dvoizmenskim delom. Tu bi se dalo z 
dobro voljo sodelavcev in vodij marsi
kaj narediti, ne da bi trpela proizvod
nja. Zakaj ne bi sodelavcu zamenjal 
izmene, če to lahko storiš. Morda de
luje prav v drugem koncu doline in nje
gove predstave niti videl ne boš. Toda, 
to kar boš dal ti njemu, bo nekdo drug 
vrnil igralcu ali pevcu iz tvojega kra
ja.
Tudi delegacija za občinsko kulturno 
skupnost ima pomembne naloge. S 
svojimi stališči in predlogi mora za
gotavljati razvoj kulture v vsej Selški 
dolini.
Kultura je last nas vseh! Dajmo, vsaj 
ob 8. februarju se zavedajmo, da smo 
prav vsi dolžni nekaj doprinesti za njen 
razvoj. Ne zaradi drugih, vsak posa
meznik jo potrebuje.

Peternelj Marjan

NEZAKONSKA MATI

Kaj pa je tebe treba bil6, 
Dete ljubo, dete lepo-,
Meni mladi dbklici, 
Neporočeni materi? -

Oče so kleli, tepli me,

Mati nad mano jokali sej 

Moji se mene sramovali so,
Tuji za mano kazali so.

On, ki je sam bil ljubi moj, 
On, ki je prgvi oče tvoj,

Šel je po svetu, Bog ve kam, 
Tebe in mene ga je sram.

Kaj pa je tebe treba bilo,
Dete ljubo, dete lepo!
Al te je treba bilo, al ne, 

Vendar presrčno ljubim te.

Meni nebo odprto se zdi,

Kadar se v tvoje ozrem oči, 
Kadar prijazno nasmeješ se,

Kar sem prestala.pozabljeno je.

On, ki ptice pod nebom živi,
Naj ti da srečne, vesele dni!
Al te je treba bilo.al ne,

Vedno bom srčno ljubila te. -

F. Prešeren



III.
V njenih očeh nemir 
in nemir v mojih dlaneh. 
Prostor brez nuje 
in brez časa, molk.

Nemirna reka me nosi 
po trgovinah časa

v praznih očeh 
vidim željo po ljubezni.

In stisnil sem roke 
ter jih nesel k ustom, 
da nisem kričal.
Mir v mojih dlaneh.

Prane Čufer

Sem človek?

Srce sem človeka, ukoreninjeno mrk 
Zelo je še moja knjiga, zvečer sama 
tem vedno prazna.
Bila mogoče, je živela ženska?
Kakor morje nekoč, čeprav 
bojazljivo sam, samoten svoj. 
Globina, ljubezen, življenje...
Ima smeh čiste oči kakor tišino?
Tudi takrat so tam utihnili 
pred tisto dobro zarjo, da bi 
trava postala moški.

Gane in Filton

Odšla si.
Gradov ti nisem obljubljal, 
lepih pesmi nisem ti pel 
tople dlani sem , 
ljubeče srce tl ponujal, 
pa ti bilo je premalo, 
kaj, naj bi ti še dal?

MAP

II.
V senci plešočih deklet 
bom ispil čašo vina, 
grenkega tvojih solza 
in jo treščil na val časa, 
da bodo kapljice 
pozvanjale v neskončnost 
neminljive ljubezni.

Franc Čufer

TA JAMNIŠKA

Ta stare ženice pa pravijo, 
da z žaganjem se pozdravijo, 
V senco se vsedejo. 
pijejo ga,
pa sam§a ta češnjevega. 
Dober je žgane, 
sitne so babe 
križe težave, 
delajo nam.
Mi dedci pa nič ne maramo 
za sitne se babe ne menimo 
v senco se vsedemo, 
pijemo ga
pa tud'ta češnjevega.
Je trikrat lepo na Jamniku, 
ta prvič, ko češnje cvetejo, 
ta drugič ko češnje zobljemo 
in k'pijemo ta češnjevega.
Ko ženka v gostilno preide, 
moža tako pozdravi:
Mrha ti pijana, 
večerja je neslana, 
jaz pa sirota 
k'nimam soli.
Ko sin v gostilno pride 
očeta tako pozdravi:
Konjiča ste prodali, 
za sladko vince dali, 
zdaj boste orali 
z mačkami doma.
Ko hči v gostilno pride, 
očeta tako pozdravi:
Pet let ste me možili, 
vso doto ste zapili 
jaz pa sirota, 
k'nimam moža.

Vse sem izgubil, vse'
Ugasil sem plamen, 
ki veke je plapolal.
Ko zaidem v gozd, 
mi šepečejo drevesa v pozdrav. 
Izdajalec, 
gozd buči!
Preplašena srna pred mano zbeži. 
Tam , pod tistim grmom 
Je nekoč,
po žlebu iz smrekovega lubja 
tekla mrzla voda, 
da si se odžejal.
Zdaj je tam mlakuža.

MAP

TRI PESMI

I.
Noč, 
srce,
dvoje usten, 
dvoje poljubov.

Senca, 
dvoje očes, 
dvoje solz, 
stisk rok.

Moje srce 
odhaja za soncem.
Sonce se ne ustavlja.
Tudi moje srce.

Franc Čufer
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ZA VESELO PREDPUSTNO RAZPOLOŽE- 
NJE_______ ___________________

Poleg 8. februarja je v tem mesecu še 
en pomemben dan. Pusta Imajo v čas
teh ne samo široke množice, tudi neka
tere uradne ustanove mu dajejo velik 
pomen. V namiznem koledarju društva 
varnostnih inženirjev in tehnikov že le
ta nazaj pogrešamo označbo Slovenske
ga kulturnega praznika, na pusta pa 
nikoli ne pozabijo.
Res pa je, da je pustno veselje naše 
najstarejše praznovanje. Ohranilo se je 
skozi stoletja, iz prastarih, poganskih 
običajev.
Seveda tudi naše glasilo ne more kar 
tako mimo tako priljubljenega dneva. 
Odločili smo se za objavo dveh narod
nih pesmi, značilnih zaradi svoje šega- 
vosti.

Obe pesmi so naši predniki radi prepe
vali, zadnje čase pa vse bolj tonita v 
pozabo. Podobno je z mnogimi drugimi 
To je seveda velika škoda. Vse kar je 
izšlo iz naših prednikov, bi nam mora
lo biti posebno drago, pa če je še tako 
preprosto. Prav gotovo je med sodelav
ci kdo, ki pozna pesem, ki pa se je ne 
prepeva več. Zapiše naj jo in odda v 
uredništvo glasila,radi jo bomo obja
vili. Ohranjamo, kar se ohraniti da!

M. Peternelj

NIČ NOVEGA POD SONCEM 
(.ZANIMIVOSTI)

Pri rtes doma prodamo 
mnogo čeških senalnikov 
za prah, ki jih delamo 
v sodelovanju e Čehi.
Taka prodaja pa ni nič 
novega, kajti če leta 
1845 so Kmetijske in 
rokodelske novice v svoji 
28. številki objavile čla
nek svojega dopisnika iz 
Selc pod naslovom:"ČEŠKI 
KOLOVRATI V SEVCAH" in 
kjer piše ta dopisnik 
tudi:
".... de je gosp.Pihlarjev 
poslanik Ignaci Kisevekr 
tudi pri Sevčanih svojo 
moč dobro opravil. Skozi 
pet dni je imel iz vsih 
vasi Sevške fare veliko 
veliko predic, ki so se 
Češkiga kolovrata ročno 
poprijele in z veliko ra
dostjo ena pred drugo pre
dle. Že prvi dan se jih je 
veliko naučilo prav lično 
plesti. Tudi poljska dela, 
kterih je ob tem času ve
liko, Jih niso zaderžala, 
vedno Je bilo slišati hval
ni pogovor od čeških kolovre 
tov in na njih napredene pre
je. Sabo perpelJanih 6 ko
lovratov je med tiste pre- 
dice, kterl so se najboljši 
izučile, in ki so najmanj

od polskiga dela zaderčeva- 
ne, razdelil, jim je dal tu
di nekoliko prediva; okoli 
60 drugih pa, ki so tudi do
bro izučene, bojo počakale 
kolovratov, ki še zdaj niso 
narejeni.

12 PRETEKLOSTI

Poglejmo, kaj so Kmetijske 
in rokodelske novice v svoji 
9. številki, dne 4.marca 1846 
pisale o Železnikih:

ŽALOSTNA PtRGODBA V ŽET-ET^TKTH

Zopet je neusmiljeni ogenj s 
strašno močjo v Železnikih 
razsajal, in veliko ljudi ob 
vse njih premoženje, ja raar- 
siktero družino clo ob njih 
oblačila perpravil. Okoli ene 
po polnoči 19. pretečenega 
mesca zašviga plamen v gor
njem koncu Železnikov okoli 
ene Stale, brez de bi kdo 
vedil kako skače od burje 
pre-ganjan, gorečimu pete
linu enak od strehe do stre
he, odpira vedno širokejši 
svoje goreče žrelo, ne dela 
razločka ne med visoko hišo 
premožni ga, in ne med nizko 
bajtico ubogega terpinca, 
ja marsikatero poliže noter 
do tal. Strašno je bilo pogle
dati goreče morje plamena, iz 
kteriga so se temni oblaki
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Obrtnik je prliel v hotel 
in v jedilnici zavpil: 

Natakar, prinesite ml 
bifteki Pa glejte, da bo 
mehak, sočen In velik. 
Meso naj bo pravilno 
začinjeno In odrezano 
od dobro uležat,e gove
dine!«
»Razumem,« se je pri
klonil natakar, »In kaki- 
no krvno skupino naj 
Ima žival?«

zadušljivega dima valili. 40 
hiš in 50 kovačnic z velikimi 
zalogami oglja, itd. je pogo
relo. Hvale vredno je bilo 
prizadevanje in trud gosp. 
Florjana Muleja, Franceta 
Prezelna, Pavla Klopčiča, 
treh Bogatajev in tesarskiga 
palirja iz Češence, kterim 
se imamo posebno zahvaliti, 
de je nekoliko hiš gornjiga 
konca (Gorenkonca), naš celi 
srednji del (Teme) in celi 
spodnji del (.Racovnik) škode 
ognja obvarovan bil. Hvala 
bodi Bogu, de so že vendar 
ljudje enkrat dobroto bra- 
tovšne sv. Florijana spozna
li! Razun 6 ali 7 hiš so bi
le vse zavarovane. Velika po
moč sicer, vunder so ubogi 
cvekarji v posebno veliki 
nadlegi, ki so ob vse prišli 
in še clo ob zaslužik za dal
ji časa zavoljo pogorelih ko
vačnic. Ubogi pogorelci bodo 
tedej vsaki mili dar, kteriga

jim bo dobrotljivo podelila, 
z hvaležnim sercem sprejeli.

Železnike,22.dan svečana 1846

(Zbral

J. Demšar

Janez Skok)

■ UH, KAKO MOČNE SO TE NOVE KOPALNE SOU!

ZNAN NAČIN

V pariško javno hišo pride Jugo
slovan In pravi prostitutki:

»Preživel bi noč z vami, vendar le 
na jugoslovanski način.«

Ker prostitutka tega načina ni 
poznala, sl Je ogrnila haljo In pohi
tela k lastnici.

»Na Jugoslovanski način?« je 
vzkliknila lastnica.

»Takoj ga vrzi ven, on hoče na 
kredit!«

Pijanec se spreobrne, ko 
marica na Povšetovo obme.

Sto

— Zakaj pa tako letajo za 
žogo?

— Kdor bo dal več golov, 
bo dotill pokal.

— Kaj pa drugi?
— Tisti pa ne.
— Zakaj pa potem tudi tleti 

tako letajo?
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"S kmečkim turizmom sem pravo uganil. Meščani kosilo, 
grabijo, žanejo, jedo čisto malo, ker hočejo shujšati, pla
čajo dobro — vsej tej matrarijl pa pravijo trim.«

— In če tl povem, da sl prinesel 
domov ta pokrov od kanala in da sl 
ga položil na gramofon, da bi sl 
zaigral »svojo najljubšo«, boš še 
naprej trdil, da se ga sploh nisi na
sekal?

POSEBNEŽ

V javno hišo stopi moški In pravi 
deklini:

»Bogato te plačam, ampak želim 
nekaj posebnega.«

»Sto dolarjev,« pravi dekle.
»Prav,« odvrne moški, »ampak 

naprej povem — jaz tepem.«
»Pa tepi. Sto dolarjev je le sto do

larjev.«
»Ampak Jaz tepem dolgo.«
»Kako dolgo?«
»Dokler ne dobim denarja 

nazaj.«

Lej, prilika vse ti ponudi, 
zato ne odlašaj na jutri. 

Spretnega čaka 
žiro račun poln, 
avto ter hiša, 
vikend in čoln.

To je njegov konjiček’

* Moj mo# seno mon sprijazniti z mislijo, da so mn 
vju*II vozniško dovoljenje!

- Vidiš, začel sem z nič, zdaj pa 
Imam v banki že 40 starih milijonov 
dolg*.

Glasilo Izdaja "ISKRA" Široka 
potrošnja TOZD Tovarna elektro
motorjev in gospodinjskih apa
ratov Železniki.
Ureja uredniški odbor: Odgovor
ni urednik - Polajnar Vladimir, 
tehnični urednik - Tarfila Loj
ze, fotodokumentacije - Pintar 
Jože, člani: Megušar Lojze, 
Pertovt Zdravka, Peternelj 
Marjan In Zgaga Stane.
Po mnenju Sekretariata za in
formacije SRS šteje "Elektro
motor" med proizvode zn katere 
se ne plnčuje prometni davek.
Tisk DU »Tomo Brejc" Kranj.
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